
 توزيع ۱۰هزار بسته فرهنگي 
با موضوع دفاع مقدس

مدير مركز آفرينش هاي فرهنگي- هنري بسيج از توزيع ۱۰ 
هزار بسته فرهنگي با موضوع دفاع مقدس در كشور خبر داد. 
عمار عطاپور، مدير مركز آفرينش هاي فرهنگي هنري بسيج 
گفت: ۱۰ هزار بسته فرهنگي در راستاي ترويج و نشر فرهنگ 
دفاع مقدس و آشنايي نسل جديد با حماسه هاي دوران دفاع 
مقدس در كشور توزيع شده است.  وي افزود: اين بسته ها شامل 
پوسترهاي سير نمايشگاهي )به توان مردم(، چهار لوح فشرده 
از سرودها، نماهنگ، مستندهاي دفاع مقدس و يك جلد كتاب 
با عنوان پاسخ هاي اجمالي به چند پرسش جنگ تحميلي است.  
مدير مركز آفرينش هاي فرهنگي - هنري بسيج كشور ادامه داد: 
اين بسته با هدف روشن كردن ابهامات هشت سال دفاع مقدس 
و آگاهي بخشي پيرامون بخش��ي از معارف دفاع مقدس براي 

مساجد و پايگاه هاي بسيج سراسر كشور تهيه شده است.

     تلویزیون

     خبر

نما | حسین  کشتكارحكمت

يك »شه سوار« بر پايه موقعيت هاي منسوخ
نمازي بيشتر از اينكه دلسوز قشر ضعيف جامعه باشد، سعی كرده اين قشر را به تمسخر بگيرد

   افشين عليار
به نظر مي رسد حسين نمازي سعي داشته موفقيت قبلي خود 
در فيلم شادروان را دوباره تكرار كند، به طوري كه انگار او از فيلم 
قبلي اش الگوبرداري كرده و به كليشه سازي رسيده است. همين 
باعث شده فيلم شه سوار يك اثر تكراري به نظر برسد. با فيلمي 
مواجهيم كه قصد دارد درباره فقر باش��د و آدم هاي فقير را در 
بستري طنازانه نشان دهد. دقيقاً همان الگويي كه در شادروان 
بود، اما در اين فيلم نمازي نتوانسته آن چيزي را كه در فيلمنامه 
بوده به س��ينما تبديل كند. به همين دليل شه سوار بيشتر از 
اينكه اثر سينمايي باشد در بهترين شرايط يك تله فيلم است 
كه اساساً نمي تواند روايت منسجمی در قصه گويي داشته باشد. 
مضمون از فقر و تنگدستي مي آيد و در اجرا با آشفتگي پيوند 
مي خورد، نه مي تواند حرف خودش را در مسير هموار بزند و نه 
مي تواند آنقدر طناز باشد كه مخاطب را بخنداند. نمازي بيشتر 
از اينكه دلسوز قشر ضعيف جامعه باشد بيشتر سعی كرده اين 
قشر را به تمسخر بگيرد. گره افكني كه در فيلم ديده مي شود 
آنقدر گنجايش لازم را براي طنزپردازي ندارد. اينكه در فيلم 
قشر ضعيف جامعه براي رسيدن به ثروت بخواهند كلك بزنند 
يك پردازش اشتباه است و مي تواند توهين به چنين قشري 
باشد. پلان هاي ش��لوغ نمي تواند دليل بر انسجام كارگرداني 
يا تس��لط كارگردان بر اثر باش��د. اينك��ه از بازيگران كمدي 
استفاده شود، قطعاً كمدي پديد نمي آورد. اگرچه در شادروان 
س��ينا مهراد با موقعيت ها و ديالوگ ها مي توانست مخاطب 
را بخنداند، اما در شه سوار مهراد صديقيان چنين قابليتي را 
ندارد، به همين دليل نه نوع بازي او و نه موقعيت هاي به وجود 
آمده براي او تبديل به كمدي نمي شوند و قصه لاغر و كم جان 
شه سوار نمي تواند تبديل به يك اثر سينمايي شود، چراكه اين 
فيلم مديوم لازم را ندارد. قصه بلاتكليف است. ايجاد فضاي شاد 
و عزاداري كه در قصه به وجود آمده، نه می تواند طناز باشد، نه 

كمدي! فقر، مقوله مهم و انساني است. شوخي كردن با اين قشر 
با اين گونه پرداخت نمي تواند موقعيت هاي خنده آوري خلق 
كند، چراكه نسخه اصلي اين فيلم همان شادروان است و تكرار 

يك سوژه چه دليلي مي تواند داشته باشد؟ 
شوخي با مرگ، فقر و فرهنگ و ديالوگ هايي كه هيچ ثمره اي 
ندارند و فقط موقعيت هاي داستانك گونه مي سازند كمكي به 
درام نمي كنند و اينگونه پرداخت تصنعي چه حسني مي تواند 
براي كليت يك فيلم داش��ته باشد؟ شوخي هاي دم دستي نه 
مس��ير فيلم را مي تواند براي مخاطب جذاب كند و نه ايجاد 
موقعيت هاي ديگر براي مخاطب تبديل به مس��ئله مي شود. 
برخورد شيرزاد با پدر خود آنقدر كليشه اي از كار درآمده كه 
از همان اول همه چيز قابل حدس است، حتي نداشتن بيمه 
ماشين هم از ابتدا براي مخاطب قابل حدس است و از همان 
موقعيت هاي كليشه اي است كه در چندين فيلم تكرار شده 
اس��ت. نمازي انگار تلاش كرده فيلمي ضعيف بسازد يا اثري 
مانند سريال ش��بكه خانگي اش، يعني سياه چاله توليد كند. 
احساس مي شود او تلاشي براي اينكه قصه اي جديد و بستري 
تازه براي فيلم سينمايي اش ايجاد كند، نداشته و به مسائلي كه 
ساختن آن در سينماي ايران منسوخ شده، بسنده كرده است. 
الناز حبيبي مخاطب را به ياد بازي اش در فيلم زاپاس مي اندازد. 
گيتي قاسمي س��ريال نيوكمپ و گريم عباس جمشيدي فر 
همان نقش وكيل در سريال س��ياه چاله حسين نمازي است. 
مهرداد صديقيان اگرچه بازيگر توانمندي است، اما در ايفاي 
چنين نقش��ي ضعف اساس��ي دارد و جديت چهره او جلوي 

طنازيش را مي گيرد. 
شه س��وار قابليت يك فيلم كمدي را ندارد، چراكه نمازي به 
شدت تحت تأثير كمدي هاي سياه اجتماعي است كه يك بار آن 
را ساخته است. همچنين توان يك فيلم سينمايي را ندارد، براي 
همين براي حسين نمازي گامي رو به عقب محسوب مي شود.

رئيس مؤسسه تنظيم و نشر آثار امام خميني)ره( در نشست خبري مطرح كرد
انتشار بيش از يكهزار عنوان كتاب با محوريت زندگي امام خميني)ره(

   سيدمرتضی ذاكر
رئي�س مؤسس�ه تنظي�م و نش�ر آثار ام�ام خمين�ي)ره( 
گف�ت: تاكن�ون بي�ش از ه�زار و 2۰۰ عن�وان  كت�اب 
با محوري�ت آث�ار و زندگي و س�يره امام خمين�ي)ره( در 
حوزه ه�اي عموم�ي و تخصصي به چاپ رس�يده اس�ت. 
نشست خبري رئيس مؤسسه تنظيم و نشر آثار امام خميني)ره( 
روز گذشته در اين مؤسسه برگزار شد. در ابتداي اين نشست، 
حجت الاسلام علي كمساري، رئيس مؤسسه تنظيم و نشر آثار 
امام خميني)ره( درباره تاريخچه نشر آثار اين مؤسسه گفت: در 
۱۷ شهريورماه ۱۳۶۷ مؤسسه به پيشنهاد سيداحمد خميني 
و با فرمان امام تشكيل شد و در ۱۰ س��ال اول، تمركز فعاليت 
مؤسسه بر گردآوري و حفظ و تنظيم آثار امام خميني)ره( بود. 
در حال حاضر صدها هزار سند در اختيار اين مؤسسه است كه 
برخي عادي و برخي محرمانه و سري هستند و آن بخشي كه 

قابل انتشار بوده با نام صحيفه امام به چاپ رسيده است. 

وي افزود: در مرحله بعد به س��مت گ��ردآوري خاطرات ياران 
امام در قالب تاريخ شفاهي رفتيم. بيش از ۱5 هزار ساعت نوار و 
فيلم وجود دارد كه بخشي از آنها هم منتشر شده است. تاكنون 
بيش از ه��زار و 2۰۰ عنوان كتاب با محوري��ت آثار و زندگي و 
س��يره امام خميني)ره( در حوزه هاي عموم��ي و تخصصي به 
چاپ رسيده است. كمس��اري گفت: در دهه سوم، مؤسسه به 
س��مت كارهاي ترويجي حركت كرد و نمون��ه آن ايجاد پرتال 
امام خميني)ره( است كه سايت جامعي محسوب می شود كه 
همه آرا و انديشه هاي امام را منتشر مي كند. سايت خبرگزاري 
جماران و انتشار مجله در حوزه كودك و نوجوان را هم داشتيم. 
رئيس مؤسس��ه تنظيم و نش��ر آثار امام خميني)ره( افزود: در 
فضاي مجازي ۱۴ صفحه و كانال داريم و خبرگزاري جماران 
هم با جديت و روش هاي جذاب كار خودش را دنبال مي كند. 
برنامه اي را در شبكه يك سيما داش��تيم با عنوان »جماران« 
كه يك تجربه همكاري موفق با تلويزيون بود كه در قالب بيان 
خاطره شفاهي توليد شد و يك سال روي آنتن بود و ان شاءالله 
سري جديد آن هم در حال برنامه ريزي است. قالب جديدي را 
تحت عنوان هفته هاي فرهنگي و هنري در سطح كشور برگزار 
كرده ايم. اين برنامه را دو س��ال پيش از زادگاه امام در خمين 

هفته فرهنگي »بر آستان آفتاب« را آغاز كرديم. 
در اين مراسم از نس��خه جديد پرتال امام  خميني)ره(، سايت 
»دليل« و نرم افزار هوشمندسازي آرشيوها رونمايي مي شود. 
سايت »دليل« به منظور پاسخگويي به شبهات و راستي آزمايي 

برخي ادعاها راه اندازي شده است. 

 شئونات رسانه ملي 
و مشكل عدم كنترل زبان مجري برنامه طبيب

   مصطفي شاه كرمي
مج�ري برنام�ه زن�ده تلويزيون�ي طبيب ك�ه هر چن�د وقت 
يكب�ار با گفت�ن جملاتي خ�ارج از ش�ئونات رس�انه اي باعث 
حاش�يه آفريني مي ش�ود، اين ب�ار ب�ه توضي�ح نگران�ي يك 
م�ادر امريكاي�ي از همجنس ب�ازي فرزند پس�رش پرداخت!
در بخشي از برنامه »طبيب« كه از ش��بكه ۳ سيما پخش مي شود، 
پيمان طالبي مجري اين برنامه در گفت و گو با كارشناس برنامه از او 
مي خواهد تا در فضاي روبيكا برخي سؤالات را پاسخ بدهد. اين مجري 
شبكه ۳ كه پيشتر هم اظهاراتش باعث به حاشيه بردن برنامه طبيب 
و ايجاد جنجال در فضاي مجازي و رسانه اي كشور شده، خطاب به 
كارشناس برنامه از نگراني يك مادر امريكايي نسبت به فرزند پسرش 
كه ظاهراً دچار انحراف جنسي و همجنس بازي شده حرف مي زند و با 

حالتي خاص اشاراتي دور از شأن آنتن رسانه ملي مي كند. 
اينكه رسانه بايد در همه زمينه با دعوت از كارشناسان به سؤالات 
مخاطبان و مردم پاسخ هاي درس��ت، دقيق و عالمانه بدهد، امري 

پذيرفته شده و خوب است، اما تشريح دور از شأن يك رفتار با لحني 
نادرس��ت به چه درد مخاطب مي خورد؟ قرار است مشكل آن زن 
امريكايي و فرزندش را ما حل كنيم؟! يا اينكه آنها مخاطب برنامه 
طبيب هس��تند؟ اصولاً ش��يوه بيان معضلات و مشكلات جنسي 
روي آنتن زنده آن هم توس��ط مجري كه س��ابقه او نشان مي دهد 
توانايي كنترل زبان و احساس��اتش را ندارد، چه توجيهي مي تواند 

داشته باشد؟!
ش��ايد مجري اي��ن برنام��ه مي خواه��د از همكاران س��ابقش كه 
اظهارات شان در فضاي مجازي حاشيه آفرين مي شود، عقب نماند. 
البته ممكن است كه او گمان كرده رسانه ملي بايد سبك و سياق 
برنامه هايش را تغيير بدهد و صريح تر به برخي معضلات و مشكلات 
به زعم آنها مهم جامعه بپردازد تا هم موضوعات را گفته باشد و هم 
زمينه جذب مخاطب را ايجاد كند. روش��ن اس��ت كه همه افراد و 
بالاخص مخاطبان تلويزيون از هر  گونه نوآوري و ايجاد جذابيت در 
برنامه ها استقبال كرده و سال هاست كه آن را مطالبه مي كنند، اما 
اين خواسته بايد در فرم و قواره منطقي خود مطرح شود و اگر قرار 
است مسئله حساسي در برنامه مورد بررسي قرار بگيرد همه جوانب 
آن در نظر گرفته شود. ضمن اينكه چه بخواهيم چه نخواهيم آنتن 
زنده رس��انه ملي اقتضائات و ش��ئوني دارد كه بايد مراعات شود و 

قابليت طرح همه موضوعات در آن امكان پذير نيست. 
به همين علت اساساً از رسانه ملي و آنتن زنده شبكه ۳ بروز چنين 
اش��تباهاتي پذيرفته نيس��ت، اگر چه ظاهراً پيمان طالبي مجري 
برنامه طبيب هرازگاهي ب��ا به زبان جاري ك��ردن برخي جملات 

حاشيه آفريني مي كند.

اثرگذاري نقاشي از سبك اثر مهم تر است
گفت وگوی»جوان« با حسين عيني بخش، هنرمند نقاش

    دریچه

   مينا فرقاني     نقد فیلم
بعضي نقاش�ي ها روح آدمي را به پرواز درمي آورند. اين خاصيت هنر 
است كه به انسان بال مي دهد تا در آسمان معنا پر بگشايد. چه برسد 
به اينكه هنرمند صحنه هايي از زندگي سراسر معنويت بزرگان ديني 
و اهل بيت)ع( را به تصوير بكشد. حس�ين عيني بخش، متولد ۱۳۶۶ 
در تهران است. او از هنرس�تان تا دانشگاه در رشته گرافيك )ارتباط 
تصويري( تحصيل كرده و امروز هم پيشه اش نقاشي ا ست. اين هنرمند 
جوان از زماني كه خودش را شناخته، مشغول نقاشي بوده و حالا چند 
س�الي اس�ت كه با افتخار در مدح اهل بيت)ع( قلم مي زن�د و به قول 
خودش »نوكري مي كند«. گفت وگوي ما را با اين نقاش توانمند بخوانيد.

    
آيا تحت تأثير نقاش خاصي هستيد و آثار شما به سبك خاصي 

نزديك است؟ 
تحت تأثير هنرمند خاصي نيس��تم، ولي هنرمندان زيادي را در دنيا دنبال 
مي كنم. طبيعتاً هنرمندان داخلي و هنرمندان ارزشي ويژه تر و خاص تر. سبك 
كارها هم فضاي كلاسيك و واقع گراست، اما اين برايم مهم است كه نقاشي هايم 
با مخاطب عام ارتباط برقرار كنند، چون به نوعي مي توان گفت اين كارها براي 

مخاطب عام اجرا شده اند. 
براي كشيدن نقاشي هايتان از چه منبعي الهام مي گيريد؟ 

منابع و كتاب هاي در دسترس را مطالعه مي كنم. از راهنمايي هاي جناب دكتر 
»محسن سليماني« كه از اساتيد پيشكسوت و مدير موزه امام علي)ع( است و 

راهنمايي هاي ويژه جناب رجبي دواني هم بسيار بهره مي برم. 
نظرتان درباره آثار »حسن روح الامين« و اينكه گفته مي شود 
ايشان از سبك رمانتيسيسم اروپايي تقليد مي كنند، چيست؟
مثل خيلي هاي ديگر به ايشان علاقه مندم و كارهايشان را دنبال مي كنم، 
اما درباره اين ديدگاه، نظري ندارم. فضاي كارهايشان برايم مهم است كه 
توانسته با مخاطب ارتباط برقرار كند و بر آنها اثر بگذارد. ممكن است در نگاه 
بعضي از كارشناسان بعضي از كارهاي ايشان با فضاي اروپايي توأم شده باشد 
يا از فضاي اروپايي تبعيت كند. اين خيلي مهم نيست، مهم تأثيرگذاري در 

مردم است كه بسيار ارزش دارد. 
زاويه ديد در نقاشي چقدر اهميت دارد؟  

زاويه ديد در چنين كارهايي گاهي به جبر اتفاق مي افتد، چون مجاز نيستيم 
شمايل اهل بيت)ع( را به تصوير بكش��يم، بايد قاب و چارچوب كار را طوري 
تعريف كنيم كه چهره ايشان نشان داده نش��ود و در نهايت مجبور نشويم با 
گذاشتن نور يا فضايي روشن كار را غيرواقعي نشان دهيم.  اين جزو هنرمندي ها 
و توانايي هاي يك هنرمند است كه بتواند طوري چارچوب و قاب را تعريف كند 
كه هم جذابيت هاي بصري در آن لحاظ شود، هم چارچوب هاي فني و هم اينكه 
بتواند كار را با اين محدوديت ها و چارچوب ها همراه كند. همين موضوع بخش 

قابل توجهي از به تصوير كشيده شدن يك اثر موفق است. 
نمايشگاه هم برگزار مي كنيد؟ 

در طول بيش از 2۰ سالي كه مش��غول فعاليت هنري هستم، نمايشگاه هاي 
مختلفي با رويكردهاي مختلفي برگزار كرده ام، اما چند س��الي است لياقت 
پيدا كرده ام در حوزه اهل بيت)ع( فعاليت كنم و اين دومين نمايشگاهي است 
كه به اين ش��كل برگزار مي كنم. كارها با موضوع حضرت رسول)ص( و مولا  

اميرالمؤمنين)ع( در موزه امام علي)ع( در معرض نمايش اس��ت و مخاطبان 
مي توانند از تابلوها ديدن كنند. 

مسئولان چقدر به نقاشي اهميت مي دهند؟
در كشور ما وزارتخانه ها و مجموعه هاي مختلفي متولي حمايت از هنرمندان 
ارزشي هستند، اما به نظرم خيلي اوقات حق مطلب را ادا نمي كنند. من در 
حوزه تدريس فعاليت مي كنم و ش��اهدم كه خيلي از هنرمندان مستعد، 
توانمند، آينده دار و جوان كه قلم هاي بس��يار وي��ژه و خاصي دارند و حب 
اهل بيت)ع( در وجودشان هست و دوس��ت دارند در اين حوزه كار كنند، 
چون حمايت نمي شوند كار را كنار مي گذارند. آنها وارد حوزه هاي اقتصادي 
ديگري مي شوند تا بتوانند زندگي ش��ان را بگذرانند. خيلي هايشان هنر را 
به طور  كلي كن��ار مي گذارند. اين بي انصافي اس��ت در حق هنرمنداني كه 
مي توانند آينده درخشاني داشته باشند و هر كدام »روح الامين«هايي بشوند 
كه رنگ و روح جامعه را معنويت ببخشند و نگاه به اهل بيت)ع( را در فضاي 

تجسمي به تصوير بكشند. 
چه شد كه تصميم گرفتيد نقاط عطف زندگي معصومين)ع( را 

به تصوير بكشيد؟
سال هاس��ت كه روزانه ۱5، ۱۶ س��اعت كار هنري انجام مي دهم و فضاها 
و س��بك هاي مختلفي را تجرب��ه ك��رده ام؛ كارهاي كلاس��يك و انتزاعي. 
نمايش��گاه هاي زيادي را هم با حال و هواي متفاوت برگ��زار كرده ام كه به 
لطف خدا همه آنها موفق بوده اند، اما با توج��ه به علاقه ويژه و خاصي كه به 
اهل بيت)ع( دارم و اين موضوعات كه خيلي كم به آن پرداخته مي شود در 

نقطه اي قرار گرفتم كه احساس كردم بايد وارد اين حوزه شوم. 
ما هنرمندان ارزشي زيادي نداريم. از طرفي تاريخ صدر اسلام تا همين امروز 
پر از اتفاقاتي اس��ت كه بايد قاب ها و تصاوير ماندگاري شوند در تاريخ اعصار 
مختلف. فكر مي كنم هنرمن��دان در اين حوزه دارند ك��م كاري مي كنند. ما 
اتفاقات بزرگ و ش��يرين و باعث فخر زيادي در حوزه انقلاب اسلامي و حوزه 
اهل بيت)ع( داريم كه هنوز به تصوير كشيده نشده اند. هر كدام از اين اتفاقات، 
حتي كوچك ترين شان اگر در كشورهاي ديگر رقم خورده بود تابلوها، فيلم ها 

و آثار مختلف هنري فراواني از آن مي ساختند. 
چرا اول پيامبر)ص( را براي نقاشي هايتان انتخاب كرديد؟

به دو دليل؛ در رأس قله تاريخ اسلام، پيامبر)ص( را مي بينيم كه براي جريان 
اسلام بسيار تلاش كردند و آزارهاي زيادي ديدند. ضمن اينكه خيلي از اين 
تلاش ها مهجور مانده بود و به آن پرداخته نش��ده بود. ما تصاوير مشخصي از 
تاريخ صدر اسلام نداشتيم، حتي به عنوان يك پرده نقاشي كه بتوانيم در ذهن 

نوجوان يا ديگر مخاطبانمان تصوير آن رويداد را ايجاد كنيم. 
به اين نكته اشاره كرديد كه هنرمندان ارزشي زيادي نداريم. به 

نظر شما دليلش چيست؟
بخش قابل توجهي از دلايل اين موضوع به اين برمي گردد كه خانواده ها فضاي 
سلامتي را در حوزه هنر متصور نيس��تند. در اين سال ها كه تدريس مي كنم 
با دغدغه هاي خانواده هايي مواجه ش��ده ام كه نگران فرزندانش��ان هستند و 
تلاش مي كنند محيطي براي آنها انتخاب كنند كه با استانداردهاي اخلاقي و 
خانوادگي شان همراه باشد، ولي فكر مي كنم متوليان اين امر بتوانند به راحتي 
اين مسئله را حل كنند. حتماً مي توانند بسترهاي مناسبي را با رعايت نكات 
آموزشي و اجرايي ايجاد كنند و از اساتيد توانمند بهره بگيرند.  نوجواناني كه 
وارد فضاي هنر مي شوند بسيار پاك و ش��فاف هستند. اما متأسفانه به دليل 
رويكردهاي غلطي ك��ه خيلي اوقات در آموزش��گاه هاي آزاد يا بين بعضي از 
هنرمندان رايج اس��ت از مس��ير حقيقي و تخصصي خود خارج مي شوند و 
نگاهشان تغيير مي كند. مس��ئول اين اتفاق، همان آموزشگاه ها، هنرمندان، 
اساتيد و به ويژه متوليان امر عرصه هنر هستند. مي توانيم با ايجاد يك بستر 
سلامت و انتقال يك رويكرد درست به نوجوانان اين عزيزان را سرخط نگه داريم 

و از توانايي هايشان به نحو احسن استفاده كنيم.

مجاز نيستيم شمايل اهل بيت)ع( را به تصوير 
بكش��يم، بايد قاب و چارچوب كار را طوري 
تعريف كنيم كه چهره ايشان نشان داده نشود 
و در نهايت مجبور نشويم با گذاشتن نور يا 
فضايي روشن كار را غيرواقعي نشان دهيم

امام علي عليه السلام:

خداوند  پاك، با برطرف ش�دن 
س�ختی و بلا از كس�ی كه نيت 
را براي�ش خال�ص می گرداند، 

شناخته شده است. 

غرر الحكم: ج٤ ص۳٥٧ ح۶۳۱٥

 »چتري براي حوا«
آيينه تمام نماي زن ايراني

»چتري براي حوا«، ش�امل اش�عاري از 
شاعران معاصر با موضوع منزلت بانوي 

ايراني است.
مجموعه شعر »چتري براي حوا« شامل اشعاري 
از شاعران معاصر با موضوع منزلت بانوي ايراني 
است؛ بانويي كه در همه عرصه ها اعم از علم و 
دانش، فرهنگ و هنر، ورزش، انديشه و عرفان 
و از همه مهم تر در عرص��ه مديريت مهم ترين 
كانون اجتماعي، خانواده، خوش درخش��يده 

است.  دكتر عليرضا قزوه در مقدمه اين مجموعه اين گونه نوشته است :
»بسيار تا بسيار بار در كتاب ها، س��نگ انگاره ها و سنگ نبشته ها خوانده  و 
ديده ايم كه زن ايراني، اين مادر مهربان و قدرتمند، هميشه با نجابت تمام 
و با پوشيدگي خاص خود بر زنان عالم فخر فروخته است و در روزگاري كه 
زنان غربي هيچ كاره اي بيش نبودند، زن ايراني به شهرياري و اميري سپاه 
رسيده است و گاه در هيئت كماندار و گاه در هيئت سياح و گاه در جمال 
يك اديب و عارف درخشيده است و به تاريخ ادب، فكر و فرهنگ اين مرز و 

بوم آبرو داده است.«
در اين مجموعه آثاري از رضا اس��ماعيلي، غلامرضا كاف��ي، ايرج قنبري، 
ميلاد عرفان پور، پروانه نجاتي، مريم كرباسي، فاطمه ناني زاد، الهام صفالو، 
الهام نجمي، ايمان طرفه، سمانه رحيمي، عليرضا حكمتي، فاطمه ناظري، 
حسني محمدزاده و تعدادي ديگر از شاعران معاصر به مخاطبان دغدغه مند 

و زن ايراني آيينه دار غيرت و نجابت تقديم شده است. 
»چتري براي حوا« را انتشارات شاعران پارسي زبان منتشر كرده است.

     کتاب

مسعود جان! سفره امريكا چرب تر بود؟! 
مسعود فراستي از چرخيدن در فضاي شبه روشنفكري كمونيستي 
پيش و پس از انقلاب تا امريكايي ش��دن، راه درازي را طي كرد؛ 
راهي كه مقطعي كوتاه از آن با س��يد مرتض��ي آويني هم قدم و 
هم قلم شد، اما نفس گرم سيد ش��هيدان اهل قلم كافي نبود تا 
روشنفكر چپ گمنام ما را عاقبت به خير كند. تا توانست سر سفره 
سيد مرتضي آويني نشست و از نمد همين سفره براي خود كلاه 
دوخت، اما كلاهي كه ظاهراً براي او آنقدر گش��اد بود تا عاقبت 
جلوي چشمانش را بگيرد و او را از شيش لول بندي براي كمونيسم! 
به ايس��تگاه طنز ليبراليسم بكش��اند. او حالا همان سيگار برگ 
استاليني اش را در كافه نقدش بر لب مي گذارد و جلوي دوربيني 
كه چند بچه  ژيگول دلبس��ته ينگه دنيا براي او تنظيم كرده اند، 

مي نشيند و از ارزش هاي امريكايي سخن مي گويد!
 ظاهراً سفره جديد چرب تر است و به هر حال هر آدمي يك قيمتي 
دارد. آقا مس��عود ما البته در اين س��ال ها بعض��اً مرتكب نقدهاي 
سينمايي خوبي هم مي ش��د و قدري هم نان بازويش را مي خورد، 
با اين حال اين قلم از سال ها پيش معتقد بود او تحت تأثير ادبيات 
چپ در برخي نقد هاي سينمايي ره به افراط هم مي رود و دچار حب 
و بغض ها و جوگيري هاي احساسي هم مي شود، اما همين كه اين 
شجاعت را داشت تا خلاف جهت جريان ضد ملي سينما در داخل كه 
در طبل جشنواره هاي غربي مي كوبيد، بايستد قابل دفاع بود. فراستي 
تا حدودي در درك فيلم و س��ينما با س��واد بود و اين تلفيق سواد 
سينمايي و همنفسي با مرتضي آويني سبب شده بود تا اسم و رسمي 
هم دست و پا كند تا جايي كه برنامه سينمايي هفت به تهيه كنند گي 
فريدون جيراني در دهه 8۰ از او يك سلبريتي ساخت تا شهرتي به 
هم بزند، هر چند همان زمان هم گهگاه پا در ورطه افراط مي گذاشت. 
وقتي زياد از حد از اخراجي هاي مسعود ده نمكي دفاع مي كرد و در 
دو قطبي ايجاد شده با فيلم جدايي نادر از سيمين اصغر فرهادي 
مي نواخت، مي ش��د فهميد كه دوز جوگيرشدگي در شخصيت او 
بالاست. هوش ماترياليس��تي آن روزها به او گوشزد مي كرد فعلًا 
خوب اس��ت در اردوگاه انقلاب اس��لامي طرفدار دوآتشه مسعود 
ده نمكي باشد و نان يك دو قطبي سينمايي بي مورد را بخورد، اما 
دست روزگار 2۰ سال بعد او را در جايي مستقر كرد كه ژست انقلابي 
بودن از نوع رنگين كماني آن هم تحت تأثير غائله وارداتي زن، زندگي، 
آزادي از او چهره اي كاريكاتوري بسازد. او اين روزها از آزادي سخن 
مي گويد! و جمهوري اسلامي را به حكومت استالين در شوروي شبيه 
مي داند. جل الخالق! او نمي داند يا لابد يادش رفته كه اين وراجي ها را 
دوستان غربزده سابق چپ شده او ۴۰ سال است كه تكرار مي كنند و 
حرف هاي تازه اي براي مواجهه با انقلاب اسلامي نيست. بايد پرسيد 
آقاي چريك! حرف تازه چه داري؟ اين كباده كشي ها را ديگر حتي 
خود امريكايي ها هم مفت نمي خرن��د. تحفه جديدي رو كن. آخر 
انقلاب اس��لامي چه گناهي كرده كه اپوزيسيونش بايد امثال تو و 
حميد فرخ نژاد و علي كريمي باشند. حالا ديگر سياست فرهنگي 
جمهوري اسلامي اسفبار، دردناك و ضد  انساني شده است؟ تو كدام 
سياست را مي پسندي رفيق تازه غربي شده ما. والله اين راهي كه 
تو حالا به ايستگاه آخر آن رس��يده اي پيش از اين خيلي از رفقاي 
قبلي ات رفته اند. آغوش امريكا البته ممكن اس��ت كه گرم و نرم و 
چرب به نظر برسد، اما به خدا وفا نمي كند رفيق. تو كه اين را بايد 
خوب بداني و انتظار مي رفت خوب درس گرفته  باشي. مسعود جان 
حالا ديگر »مسئله حجاب تأثير هولناكي بر وضعيت سينماي ايران 
گذاشته است؟« يعني در اين ۴۰ سال نفهميدي تأثيرش هولناك 
بوده؟ و حالا كشف كردي كه اين تأثير هولناك بوده است؟ يك مقدار 
دير نيست براي تعويض ريل مباني فكري؟ »سياست اقتصادي در 
اين سه سال هولناك بوده است؟« يعني قبل از آن و در دوره دولت 
برجام خوب بود؟ يعني عدل همين سه سالي كه ديگر تو در تلويزيون 
پيدايت نبود، يكدفعه سياس��ت اقتصادي هولناك شد. قبل از آن 
خوب بود مسعود؟ حالا فاجعه شد؟ به خدا سياست نقد فيلم نيست 
مس��عود جان، ولي تو را به خدا به ما هم ياد بده از استالين تا حوزه 
هنري و كاخ سفيد را با چه مركبي گز مي كني؟ خودت از خودت 

مأيوس نمي شوي رفيق؟!
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